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Ratusz w Pieniężnie Ratusz w Pieniężnie 
odzyskuje dawny blask!odzyskuje dawny blask! STR. 5

Ratusz, zabytki i beatyfikacja. 
Spotkanie z Maciejem Wróblem

Dlaczego boimy się drzew? 
Architekt krajobrazu o ludziach i zieleni

Zanim będzie za późno – jak mądrze 
wspierać dzieci i nastolatków w świecie pełnym 

pokus i zagrożeń?

Zespół Downa nie wyklucza. 
Przełomowa inicjatywa w Gminie Braniewo

str. 3 str. 12 str. 11
Burmistrz Braniewa Tomasz Sielicki spotkał się z Ma-
ciejem Wróblem, sekretarzem Stanu w Ministerstwie 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego.

Pod koniec lutego z trwogą patrzyłam na znikające 
w okolicy drzewa. Tu i ówdzie coś wycięli, tam mocniej 
przycięli, a było też miejsce, gdzie zniknął cały piękny, 
stary sad... Została pustka, która pewnie zostanie teraz 
elegancko otoczona „tujkami”.

Czy profilaktyka uzależnień w szkołach i samorządach 
przynosi realne efekty? Jakie zagrożenia dla młodzieży 
płyną z mediów społecznościowych? 

Jakub Bornus, wójt Gminy Braniewo, podpisał umowę 
o wolontariacie z podopiecznym Środowiskowego Domu Samo-
pomocy w Żelaznej Górze – Marcinem Antosikiem. 
Pan Marcin jest osobą z niepełnosprawnością intelektualną 
– ma zespół Downa. To, że będzie wolontariuszem, 
to krok w stronę aktywizacji i integracji osób 
z niepełnosprawnościami.
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Od kilku dni zwłaszcza męska 
część naszego kraju żyje infor-
macją o powszechnych szkole-
niach wojskowych. Wprawdzie 
nie obowiązkowych – skiero-
wanych do ochotników – ale 
już samo słowo „powszechna” 
na niejednym ciele powoduje 
ciarki. Czy słusznie?

Moim zdaniem – nie! Od 
niemal 7 lat w  województwie 
warmińsko-mazurskim, w  4 
Warmińsko-Mazurskiej Bryga-
dzie Obrony Terytorialnej służą 
żołnierze Wojsk Obrony Teryto-
rialnej. Są to ochotnicy, którzy 

zdecydowali się na dobrowolne 
przeszkolenie wojskowe. Rocz-
nie spędzają na ćwiczeniach 
i szkoleniach minimum 36 dni. 
Niektórzy więcej – korzystając 
ze szkoleń specjalistycznych, 
czy też realizując się w innych 
zadaniach, stawianych im 
przez przełożonych.

To liczna grupa ludzi (obecnie 
w 4W-MBOT służy ponad 3,5 
tys. osób – i jest to najliczniejsza 
brygada WOT w Polsce), która 
na wypadek konfliktu zbrojnego 
potrafi podjąć realne działania, 
aby bronić swojej społeczności. 
W razie konieczności obrony nie 
trzeba będzie ich przyuczać do 
– jak to często się mówi – „żoł-
nierskiego rzemiosła”. Potrafią 
posługiwać się bronią, znają 
panujące w  wojsku zasady, są 
w  stanie dostosować się do 

trudnych warunków, których 
należy spodziewać się na wypa-
dek działań zbrojnych.

To – w mojej ocenie – atrybu-
ty, których nie mają osoby, któ-
re jak do tej pory nie przeszły 
żadnego przeszkolenia wojsko-
wego. Dla których konieczność 
stawienia się w jednostce woj-
skowej na wypadek powszechnej 
mobilizacji będzie ogromnym 
stresem, wielką niepewnością 
i koniecznością szybkiego przy-
swojenia umiejętności i wiedzy, 
jakimi musi dysponować szere-
gowy żołnierz.

Dlatego uważam, że lepiej 
wyprzedzić to zaskoczenie. 
I przejść jakiekolwiek szkole-
nie wojskowe. Do czego osobi-
ście zachęcam!

Wojciech Andrearczyk
redaktor naczelny

nowinypolnocne.pl

25 marca wypada Międzynaro-
dowy Dzień Czytania Tolkiena. 
Na całym świecie fani zanurzają 
się w historie o hobbitach, el-
fach i pierścieniach władzy. Ale 
czy ktokolwiek zastanawiał się, 
czy wśród naszych mazurskich 
lasów, jezior i zamków nie kryją 
się inspiracje do Śródziemia? 
Przyjrzyjmy się temu z lokal-
nej perspektywy!

Weźmy taką Barcję, dawną zie-
mię Prusów, której częścią jest 
powiat kętrzyński. Surowa przy-

roda, tajemnicze grodziska, ruiny 
zamków i rzeki wijące się jak z 
map Tolkiena – brzmi jak goto-
wy scenariusz na kolejne fantasy. 
Nie zdziwiłbym się, gdyby kiedyś 
przez nasze lasy przechadzał się 
Gandalf w poszukiwaniu przy-
gody.

A teraz najlepsze – Pierścień 
Władzy. Niektórzy szukają go 
w Mordorze, inni w szufladzie 
po pradziadku, a ja myślę, że 
w Kętrzynie można by znaleźć 
niejedno idealne miejsce na jego 
ukrycie. Może gdzieś w podzie-
miach zamku krzyżackiego? A 
może zapomniany skarb czeka 
w starych murach kościoła św. 
Jerzego?

Mazurskie krajobrazy też mają 
w sobie magię. Wystarczy mgli-
sty poranek nad którymkolwiek 
jeziorem, by poczuć się jak w 

krainie elfów. No i lasy – czy nie 
przypominają wielkich puszcz 
Fangornu? A jeśli w nocy usły-
szysz w nich tajemnicze szepty, 
to niekoniecznie musi być wiatr. 
Może to Gollum szuka swojej 
„skarbu” gdzieś w trzcinach?

Tolkien stworzył świat pełen 
przygód, ale gdy się dobrze ro-
zejrzymy, odnajdziemy jego echa 
również w naszej okolicy, ot choć-
by w „tolkienowsko” brzmiących 
Tołkinach, Tolku czy Tolkmicku. 
Może zamiast szukać Śródziemia 
na mapach, warto poszukać go 
tutaj, na Warmii i Mazurach? 
Przecież tak naprawdę wystarczy 
trochę wyobraźni i... już jesteśmy 
w samym sercu epickiej opowie-
ści. Zatem czytajcie Tolkiena. 
Nie zapominajcie też o „Nowi-
nach Północnych”.

Marek Szymański

„JEŚLI CHCESZ POKOJU, 
PRZYGOTUJ SIĘ DO WOJNY”

GDZIE W KĘTRZYNIE SZUKAĆ 
PIERŚCIENIA WŁADZY? 
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Ratusz, zabytki i beatyfikacja. 
Spotkanie z Maciejem Wróblem

Zespół Downa nie wyklucza. Przełomowa inicjatywa 
w Gminie Braniewo

Nowe życie placów zabaw 
– Kętrzyn z dofinansowaniem na modernizację

Jakub Bornus, wójt 
Gminy Braniewo, 
podpisał umowę 
o wolontariacie 
z podopiecznym 
Środowiskowego Domu 
Samopomocy w Żelaznej 
Górze – Marcinem 
Antosikiem.

21 marca był datą szcze-
gólnie ważną w kon-
tekście podpisanej 

umowy. To właśnie 21 marca 
obchodziliśmy Światowy Dzień 
Zespołu Downa. Pan Marcin 
jest osobą z niepełnosprawno-
ścią intelektualną – ma zespół 
Downa. To, że będzie wolon-
tariuszem, to krok w  stronę 
aktywizacji i  integracji osób 
z niepełnosprawnościami.

Jak mówią gminni urzędnicy: 
osoby z niepełnosprawnością 
intelektualną stanowią jedną 
z  najbardziej wykluczonych 
społecznie grup. Postrzegane 
są jako osoby o niższej świado-
mości społecznej, zaradności 
osobistej, zależne oraz po-
zbawione potencjału i ambicji 
nie są w  stanie konkurować 
z  pełnosprawnymi osobami 
na rynku pracy. Osoby te wy-
magają szczególnego rodzaju 
poradnictwa w kierunku kon-
centrowania się na mocnych 

stronach osoby, na kształtowa-
niu umiejętności ułatwiających 
przezwyciężanie trudności, na 
wykraczanie poza granice moż-
liwości.

— Z  naszych wstępnych 
ustaleń wynika, że nasza gmi-
na jako pierwsza w całej Polsce 
podpisała umowę o wolonta-
riacie, która angażuje osobę 
z zespołem Downa w zadania 

administracyjne na szczeblu 
gminnym, z czego niezmier-
nie się cieszymy — mówi 
wójt Gminy Braniewo Jakub 
Bornus. — Marcin, podpisu-
jąc tę umowę, zyskał nie tylko 
szansę na rozwój, ale także 
indywidualne wsparcie w po-
staci asystenta, który pomoże 
mu w realizacji powierzonych 
zadań, takich jak klejenie ko-

pert, układanie dokumentacji 
czy obsługa stoiska promo-
cyjnego gminy. Postawiliśmy 
sobie kolejny cel, który z po-
wodzeniem realizujemy – czyli 
zwiększenie udziału w  życiu 
społecznym i  zawodowym 
oraz poprawa jakości życia 
osób niepełnosprawnych in-
telektualnie.

Inf. prasowa UG w Braniewie

Burmistrz Braniewa 
Tomasz Sielicki 
spotkał się z Maciejem 
Wróblem, sekretarzem 
Stanu w Ministerstwie 
Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego.

Spotkanie było poświęcone 
konserwacji i  remontów 
braniewskich zabytków, 

nadchodzącej beatyfikacji sióstr 
katarzynek – męczenniczek 
z okresu II wojny światowej i od-
budowy braniewskiego ratusza.

— Przyjechałem do stolicy 
na zaproszenie posła Macie-

ja Wróbla — mówi burmistrz 
Braniewa. — Pan minister 
reprezentujący w  Sejmi wo-
jewództwo województwo war-
mińsko-mazurskie, doskonale 
zna i rozumie wyzwania, z jaki-
mi mierzymy się na co dzień, 
dążąc do odbudowy histo-
rycznego dziedzictwa Warmii 
i Mazur. Dziękuję bardzo za 
ciepłe i merytoryczne spotka-
nie, otwartość na nasze potrze-
by i konstruktywną rozmowę. 
Wspólna troska o  przeszłość 
to inwestycja w  przyszłość. 
Z niecierpliwością czekam na 
kolejne kroki w realizacji tych 
ważnych przedsięwzięć.

Inf. prasowa UM w Braniewie

Spotkanie burmistrza Braniewa Tomasza Sielickiego 
z wiceministrem Maciejem Wróblem (z lewej) dotyczyło 

m.in. kwestii związanych z beatyfikacją sióstr katarzynek, 
która odbędzie się 31 maja, w Braniewie

Umowę z Marcinem Antosikiem podpisał wójt 
Gminy Braniewo Jakub Bornus, przy jej podpisaniu obecni byli 

także: kierownik Środowiskowego Domu Samopomocy 
w Żelaznej Górze Kalina Jakimczuk oraz przewodniczący 

Rady Gminy Braniewo Stanisław Żołędziewski
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Dla pana Marcina praca w 
urzędzie to nie tylko szansa 

zdobycia nowych umiejętności, 
ale także możliwość 

przebywania z innymi ludźmi

W ostatnich miesiącach 
w Kętrzynie trwały 
intensywne prace 
nad przygotowaniem 
wielu wniosków 
o dofinansowanie 
różnych przedsięwzięć. 
Sukcesywnie ogłaszane 
są wyniki naborów, 
a kolejnym pozytywnie 
ocenionym wnioskiem 
są projekty „Aktywne 
Place Zabaw”. 

Ministerstwo Rodziny, 
Pracy i Polityki Społecz-
nej opublikowało wyniki 

programu „Aktywne Place Za-
baw”, do którego kętrzyńscy 
urzędnicy zgłosili dwa wnioski 
na remont placów zabaw przy 
miejskich żłobkach. 

– Miło mi poinformować, że 
oba z nich otrzymały dofinan-
sowanie w  łącznej wysokości 

585 910 złotych, co stanowi 
100% kosztów planowanych 
inwestycji – mówi burmistrz 
Karol Lizurej. – Dzięki tym 
środkom jeszcze w  tym roku 
przebudujemy i  doposażymy 
place zabaw przy ul. Obrońców 
Westerplatte oraz ul. Wierzbo-
wej.

Tereny te zyskają nowe ze-
stawy zabawowe ze zjeżdżalnią 
i elementami sprawnościowy-
mi, huśtawki oraz urządzenia 
edukacyjne. Przy „Smerfowej 
Krainie” dodatkowo zlikwido-

wane zostaną uciążliwe żwiro-
we ścieżki, które zastąpi traw-
nik. Natomiast obok „Malinki” 
zamontowane zostaną ławki 
i kosze na śmieci. Zasadzone 
zostaną również drzewa, któ-
re poprawią estetykę otoczenia 
i zapewnią przyjemny cień.

– Dziękuję Wydziałowi Go-
spodarki Komunalnej i Środo-
wiska Urzędu Miasto Kętrzyn 
za skuteczne przygotowanie 
wniosków, dzięki którym udało 
się pozyskać dofinansowanie – 
dodaje burmistrz Lizurej.
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Kętrzyn nagradza talenty – stypendia 
i wyróżnienia dla młodych artystów i sportowców

Kętrzyn z dofinansowaniem – ulice Poznańska 
i Mazurska do remontu 

Nowa nawierzchnia na sięgaczu ul. Leśnej 
– zakończenie prac już w październiku 

Delegacja z Litwy z wizytą w Kętrzynie
 – inauguracja międzynarodowego projektu turystycznego

W Kinie Gwiazda odbyło 
się uroczyste wręczenie 
Stypendiów i Nagród 
Burmistrza Miasta 
Kętrzyn. Karol Lizurej 
wyróżnił uzdolnionych 
mieszkańców za ich 
osiągnięcia sportowe 
i artystyczne.

Uhonorowani zostali także 
trenerzy i  instruktorzy, 
którzy swoją pracą i  za-

angażowaniem przyczyniają 
się do rozwoju sportu oraz 
sukcesów młodych talentów 
w Kętrzynie.

W  kategorii Stypendiów 
Sportowych wyróżnienia 
trafiły do zawodników upra-
wiających zarówno dyscy-
pliny indywidualne oraz 
gry zespołowe. W  kategorii 
Stypendiów Artystycznych 
nagrodzono osoby związane 
z różnorodnymi dziedzinami 
sztuki, w tym teatrem, muzy-
ką, tańcem, plastyką oraz lite-
raturą. Podczas gali wręczono 

również Złote Karty Stypen-
dysty, które są szczególnym 
wyróżnieniem za ciężką pra-
cę laureatów w rozwój swo-
ich talentów.

Uroczystość uświetniły wy-
stępy artystyczne – publicz-
ność miała okazję wysłuchać 
utworu w  wykonaniu Olafa 
Batki oraz obejrzeć układ ta-
neczny zaprezentowany przez 
Igę Górską i Kacpra Myśliwca.

Gratulujemy wszystkim 
laureatom i życzymy dalszych 
sukcesów w rozwijaniu swo-
ich pasji i talentów.

Miasto Kętrzyn odwiedziła 
delegacja z Litwy na 
czele ze Zdzisławem 
Palewiczem, Merem 
Rejonu Solecznickiego. 
Spotkanie z partnerami 
oficjalnie zainaugurowało 
projekt pod nazwą 
„Nowe produkty 
turystyczne jako 
synergia dziedzictwa 
kulturowego, 
edukacji i współpracy 
pomiędzy Kętrzynem 
i Solecznikami”.

Na realizację przed-
sięwzięcia samorząd 
Miasta Kętrzyna oraz 
partner litewski – Cen-

trum Turystyki i Młodzie-
ży Rejonu Solecznickiego 
– pozyskali dofinansowanie 
w wysokości 127 260 euro ze 
środków Unii Europejskiej 
w  ramach Programu In-
terreg VI-A  Litwa-Polska 
2021-2027. Całkowita wartość 
projektu wynosi 159 075 euro.

DZIAŁANIA PROJEKTOWE
W ramach projektu zaplano-

wano szereg działań mających 
na celu rozwój turystyki oraz 
promocję wspólnego dziedzic-
twa kulturowego:
- utworzenie dwóch szlaków 
kulturowo-turystycznych – 
jeden w Kętrzynie, drugi w So-
lecznikach, w  tym przygoto-
wanie publikacji opisującej 
szlaki turystyczne, opracowa-
nie treści do tablic informa-
cyjnych oraz aplikacji mo-
bilnej, która ułatwi zwiedzanie 
turystom, 
- zaangażowanie młodzie-
ży z  obu krajów w  opra-
cowanie tras w  ramach 
warsztatów edukacyjnych 

i wymiany międzynarodowej,
- realizacja muralu hi-
storycznego jako elementu 
sztuki ulicznej, który podkreśli 
wspólne dziedzictwo Kętrzyna 
i Solecznik.

W ramach projektu przewi-
dziano również zakupy, które 
uatrakcyjnią ofertę turystyczną 
obu miast:
-  po stronie polskiej: zakup 32 

rowerów oraz ekranu LED.
-  po stronie litewskiej: zakup 

8 kajaków oraz infokiosków.

PIERWSZE DZIAŁANIA 
W RAMACH PROJEKTU

Jednym z  pierwszych dzia-
łań realizowanych w  ramach 

projektu było seminarium 
historyczne, które odbyło 
się we wtorek, 25 lutego. 
Podczas spotkania zaprezen-
towano cele, planowane dzia-
łania oraz spodziewane efekty 
współpracy. W  wydarzeniu 
wzięli udział nauczyciele hi-
storii, przewodnicy turystyczni 
oraz 10-osobowa delegacja 
z Rejonu Solecznickiego.

Podczas spotkania głos zabrali 
Burmistrz Kętrzyna Karol Li-
zurej oraz Mer Rejonu Solecz-
nickiego Zdzisław Palewicz, 
którzy podkreślili znaczenie 
wspólnego dziedzictwa kulturo-
wego oraz potrzebę zacieśnia-
nia współpracy transgranicznej 
w obszarach kultury, edukacji 

i turystyki. W wydarzeniu wziął 
również udział wicestarosta kę-
trzyński Łukasz Wiśniewski. 
Część merytoryczną semina-
rium otworzył wykład Tadeusza 
Korowaja pt. „Co Kętrzyn ma 
wspólnego z Litwą, a co Solecz-
niki mają wspólnego z Polską”, 
który przybliżył uczestnikom 
wydarzenia historyczne po-
wiązania między obiema miej-
scowościami, kluczowe postaci 
oraz wspólne dziedzictwo kul-
turowe.

PODPISANIE LISTU 
INTENCYJNEGO

Dwudniowa wizyta delegacji 
z  Litwy zakończyła się pod-
pisaniem listu intencyjnego, 

który stanowi deklarację dal-
szej współpracy między samo-
rządami obu miast. Dokument 
podpisali 26 lutego br. w Ra-
tuszu Miejskim w  Kętrzynie 
Burmistrz Karol Lizurej oraz 
Mer Rejonu Solecznickiego 
Zdzisław Palewicz. Delegacja 
z Litwy miała również okazję 
zwiedzić najważniejsze zabytki 
Kętrzyna, poznając bogatą hi-
storię miasta oraz jego poten-
cjał turystyczny.

CEL GŁÓWNY PROJEKTU
Głównym celem przedsię-

wzięcia jest wzrost atrakcyj-
ności turystycznej Kętrzyna 
i Solecznik poprzez efektyw-
ne wykorzystanie wspólnego 
dziedzictwa kulturowego oraz 
zacieśnianie współpracy tran-
sgranicznej na styku kultury, 
edukacji i turystyki.

Projekt „Nowe produkty tu-
rystyczne jako synergia dzie-
dzictwa kulturowego, edukacji 
i współpracy pomiędzy Kętrzy-
nem i Solecznikami” to krok 
w  stronę budowania silnych 
relacji partnerskich oraz pro-
mocji unikalnego dziedzictwa 
naszych regionów.
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Karol Lizurej - burmistrz 
Miasta Kętrzyn oraz skarb-
nik Iwona Kozłowska podpi-
sali z wojewodą Radosławem 
Królem umowę na remont 
ulic Poznańskiej i Mazurskiej.

Miasto Kętrzyn otrzymało 
na ten cel dofinansowanie 
w  wysokości 1 mln 022 tys. 
złotych ze środków Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg. 
Prace obejmą remont ciągu 
komunikacyjnego od ulicy 
Gdańskiej do Daszyńskiego. 
Roboty zostaną zrealizowane 
jeszcze w tym roku, a w naj-

bliższych dniach ogłoszony 
zostanie przetarg na wy-
bór wykonawcy.

ŁĄCZNA WARTOŚĆ PROJEKTU 
TO 1 461 233 ZŁ.
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Sięgacz ulicy Leśnej w Kę-
trzynie uzyska nową na-
wierzchnię z kostki betonowej. 
Wykonawcą zadania, które zo-
stanie zrealizowane w systemie 
„zaprojektuj i wybuduj”, jest 
firma ARTAR Nadzór i Wyko-
nawstwo Budowlane Arkadiusz 
Tarasewicz z Kętrzyna. War-
tość prac to 247 tys. złotych.

Roboty mają zostać zreali-
zowane w  ciągu 11 miesięcy 
od podpisania umowy, jednak 
wykonawca, zgodnie z przed-
stawionym harmonogramem, 
zadeklarował ich zakończenie 
w październiku br. Fo
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Ratusz w Pieniężnie odzyskuje 
dawny blask!

Umowy z organizacjami pozarządowymi

Po wielu latach 
w Pieniężnie wznowiono 
odbudowę zabytkowego 
ratusza – jednego 
z najważniejszych symboli 
naszego miasta.

H istoria tego budynku się-
ga XIV-XV wieku, a przez 
wieki był on wielokrotnie 
niszczony przez poża-

ry, m.in. w  latach 1627, 1666 
i  1684. Po kolejnym pożarze 
w 1720 roku ratusz odbudowa-
no w stylu późnobarokowym. 
Niestety, podczas działań wo-
jennych w 1945 roku uległ nie-
mal całkowitemu zniszczeniu.

Pierwsze próby rekonstrukcji 
podjęto w latach 80. XX wieku, 
jednak dopiero teraz, dzięki 
wsparciu z  Rządowego Pro-
gramu Odbudowy Zabytków, 
udało się kontynuować prace 

nad przywróceniem ratuszowi 
jego dawnej świetności.

Burmistrz Pieniężna, Krzysz-
tof Kisiel, podpisał już umowę 
z wykonawcą oraz inspektorem 
nadzoru na realizację zadania 
„Odbudowa ratusza w Pienięż-
nie – montaż stolarki okiennej 
i drzwiowej”. W ramach inwe-
stycji, wartej pół miliona zło-
tych, zamontowanych zostanie 
ponad 80 drewnianych okien 
i  drzwi zewnętrznych, które 
będą dostosowane do histo-
rycznego charakteru budynku.

Projekt otrzymał dofinanso-
wanie w wysokości 340 tysięcy 
złotych z Polskiego Ładu – Rzą-
dowego Programu Odbudowy 
Zabytków, a  pozostałe środki 
pochodzą z budżetu gminy.

To kolejny ważny krok w kie-
runku odbudowy naszego ra-
tusza – miejsca, które przez 
wieki było sercem Pieniężna. 
Dzięki tej inwestycji ratusz nie 
tylko zyska nowe okna i drzwi, 
ale stanie się także piękniejszy 
i bardziej kompletny

Inf. prasowa UM w Pieniężnie

Wyjątkowy Dzień Kobiet
w Pieniężnie

Dzień Sołtysa

Dzień Kobiet to wyjątkowa 
okazja do okazania 
wdzięczności wszystkim 
Paniom za ich codzienną 
pracę i zaangażowanie.

Z tej okazji, z inicjatywy Bur-
mistrza Pieniężna, kwiaty 
trafiły do Pań z  Urzędu 

Miejskiego oraz wszystkich 
jednostek, spółek i podmiotów 
współpracujących z gminą. Był 
to symboliczny gest podzięko-
wania za ich wkład w życie lo-
kalnej społeczności.

Natomiast w  czwartek, 13 
marca, w  Restauracji Czar 
i  Las odbył się wyjątkowy 
koncert z okazji Dnia Kobiet. 
Wystąpił Mariusz Dyba, uta-
lentowany wokalista i gitarzy-

sta, zwycięzca V edycji „Idola” 
oraz uczestnik programu „The 
Voice of Poland”.

Wieczór rozpoczął się miłym 
akcentem – zgromadzone Pa-
nie otrzymały wiosenne tuli-
pany, które dodały uroku temu 
wyjątkowemu spotkaniu. Przy 
nastrojowej muzyce, w pięk-
nym otoczeniu i przy smacz-
nych daniach, uczestniczki 
mogły się zrelaksować i cieszyć 
wspólnie spędzonym czasem.

To był wieczór pełen rado-
ści, wzruszeń i świetnej mu-
zyki, który spotkał się z bardzo 
ciepłym przyjęciem uczestni-
czek. Wydarzenie tak bardzo 
przypadło do gustu, że już 
teraz wiadomo – to nie ostatni 
taki koncert organizowany dla 
mieszkańców naszej gminy!

Inf. prasowa UM w Pieniężnie

Z okazji Dnia Sołtysa, 
który przypada 11 marca, 
w Galerii na Dworcu 
Miejskiej Biblioteki odbyło 
się wspólne spotkanie 
sołtysów z miasta i gminy 
Pieniężno.

Spotkanie było nie tylko oka-
zją do rozmowy o bieżących 
sprawach dotyczących funk-

cjonowania sołectw, ale także 
do podsumowania zrealizowa-
nych działań i  zaplanowania 
kolejnych w przyszłości.

Krzysztof Kisiel, burmistrz 
Pieniężna, przewodnicząca 
Rady Miejskiej Agnieszka 
Karwecka wraz z  sekre-
tarz i  pracownikami Urzę-
du Miejskiego, aby uczcić 
wspomniane święto złożyli 
życzenia sołtysom w  imie-
niu wszystkich mieszkańców 
oraz przekazali drzewka – sa-
dzonki dębu – do posadzenia 
w  sołectwach. Dęby mają 
symbolizować siłę wspólno-
ty, które sołectwa tworzą oraz 
jedności w działaniu miesz-
kańców.

Inf. prasowa UM w Pieniężnie

Burmistrz Krzysztof Kisiel 
i radny Jan Boncal wręczyli 

każdej pani kolorowego 
tulipana

Spotkanie z sołtysami odbyło się w Galerii na Dworcu
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Burmistrz Pieniężna, Krzysztof Kisiel podpisał umowę 
z wykonawcą oraz inspektorem nadzoru

Dzięki tej inwestycji ratusz zyska nowe okna i drzwi, 
co przełoży się na estetykę budynku

Z początkiem marca 
burmistrz Pieniężna 
Krzysztof Kisiel podpisał 
umowy z organizacjami 
pozarządowymi na 
realizację zadań w ramach 
programu współpracy 
na 2025 rok. Dzięki 
temu wsparciu wiele 
wartościowych inicjatyw 
będzie mogło rozwijać 

się jeszcze bardziej, 
przynosząc korzyści 
mieszkańcom gminy 
Pieniężno.

Łącznie Gmina Pieniężno 
przeznaczyła na działania 
organizacji pozarządo-
wych 64 520,00 zł, zgod-

nie ze złożonymi w  ramach 
konkursu ofertami realizacji 
zadań publicznych, w  wielu 
obszarach m. in.: Działalność 

wspomagająca rozwój wspól-
not i społeczności lokalnych, 
Działania na rzecz osób nie-
pełnosprawnych, Podtrzy-
mywanie i  upowszechnianie 
tradycji narodowej, pielęgno-
wanie polskości oraz rozwój 
świadomości narodowej, 
obywatelskiej i  kulturowej, 
Turystyka i  krajoznawstwo, 
Kultura, sztuka, ochrona dóbr 

kultury i dziedzictwa narodo-
wego, ale także nie zabrakło 
środków na wsparcie i  upo-
wszechnianie kultury fizycz-
nej, z której skorzystają aż trzy 
podmioty: Stowarzyszenie KS 
Wałsza, Stowarzyszenie Przy-
jaciół Lechowa „Lechowianie” 
i Uczniowski Klub Sportowy 
„Pionierzy”.

Inf. prasowa UM w Pieniężnie

Burmistrz Krzysztof Kisiel podpisał umowę 
m.in. z przedstawicielami Hufca ZHP Braniewo

W gminie Pieniężno działa prężnie wiele organizacji 
i stowarzyszeń, które dzięki dofinansowaniu mogą realizować 

różne przedsięwzięcia na rzecz lokalnej wspólnoty
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Na przełomie lutego 
i marca w Gminie 
Braniewo odbywają 
się coroczne zebrania 
sprawozdawcze 
Ochotniczych Straży 
Pożarnych. Spotkania 
te stanowią okazję 
do podsumowania 
działalności jednostek 
w minionym roku oraz 
wytyczenia planów na 
kolejne miesiące.

Gmina Braniewo posiada 
w  swoich zasobach trzy 
jednostki OSP – w  Gro-

nowie, Lipowinie oraz Żela-

znej Górze – które są włączone 
w  Krajowy System Ratowni-
czo-Gaśniczy (KSRG). Dzięki 
temu odgrywają kluczową rolę 
w zapewnianiu bezpieczeństwa 
mieszkańcom oraz we wsparciu 
służb zawodowych w  akcjach 
ratowniczych i gaśniczych.

Podczas zebrań przedstawiono 
szczegółowe raporty dotyczące 
działalności jednostek, uwzględ-
niające osiągnięcia, zrealizowane 
zadania, a także bilans wydatków 
i przychodów. Istotnym punktem 
spotkań było również omówienie 
planów na 2025 rok. Wśród za-
planowanych działań znalazły 
się m.in. szkolenia i ćwiczenia 
dla druhów oraz inwestycje 
w nowy sprzęt pożarniczy, który 
usprawni działania operacyj-
ne jednostek.

Dyskusja w trakcie spotkań nie 
ograniczała się jedynie do pod-
sumowań. Uczestnicy aktywnie 
zgłaszali pytania oraz propozycje 
nowych inicjatyw, które mają na 
celu zwiększenie zaangażowania 
społeczności w działalność OSP. 
Takie podejście sprzyja nie tylko 
dalszemu rozwojowi jednostek, 
ale również budowaniu silnych 
relacji z mieszkańcami gminy.

Regularne zebrania OSP 
stanowią ważny element funk-
cjonowania lokalnych struktur 
ratowniczych, a wnioski i plany 
wypracowane podczas tego-
rocznych spotkań przyczynią 
się do jeszcze skuteczniejsze-
go działania strażaków ochot-
ników w nadchodzących mie-
siącach.

Inf. prasowa UG Braniewo

Zebrania OSP w Gminie Braniewo: nowe inicjatywy 
i podsumowanie działań

OSP Lipowina

OSP Gronowo

OSP Żelazna Góra
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Muzyka, życzenia i integracja – tak świętowano 
Dzień Kobiet w Żelaznej Górze

Jak działa samorząd? Młodzież z wizytą 
u wójta Gminy Braniewo

Dzień Kobiet, obchodzony 
w Środowiskowym Domu 
Samopomocy w Żelaznej 
Górze, był wyjątkową 
okazją, aby uczcić 
wszystkie panie.

Wójt Gminy Braniewo Ja-
kub Bornus, kierownik 
ŚDS w Żelaznej Górze 

Kalina Jakimczuk i przewod-

niczący Rady Gminy Branie-
wo Stanisław Żołędziewski 
przekazali wszystkim paniom 
ciepłe życzenia zdrowia, wy-
trwałości, szczęścia i szacun-
ku, przekazując mydlaną różę 
oraz pamiątkowy magnes.

W ŚDS odbył się mini koncert, 
w którym podkreślono integrację, 
wspólne spędzanie czasu oraz 
rozwijanie poczucia wartości 
i szacunku – śpiewano polskie 
przeboje, tańczono do znanych 

utworów, a także wręczano słod-
kości i robiono pamiątkowe foto-
grafie, dziękując paniom za ich 
codzienny trud włożony w funk-
cjonowanie ŚDS.

Warto dodać, że na terenie 
Gminy Braniewo odbyło się 
wiele wydarzeń związanych 
z Dniem Kobiet – m.in. w świe-
tlicy wiejskiej w Bemowiźnie, 
Rogitach i Zgodzie (tu święto-
wało także sołectwo Rodowo).

Inf. prasowa UG Braniewo

Wójt Gminy Braniewo 
Jakub Bornus przyjął 
w urzędzie niecodziennych 
gości. W ramach zajęć 
lekcyjnych odwiedzili 
go ósmoklasiści wraz 
z wychowawcami ze 
Szkoły Podstawowej 
w Lipowinie im. 
Wincentego Witosa 

oraz Szkoły Filialnej 
w Szylenach.

Celem zorganizowania 
spotkania w gminnej sce-
nerii było odkrycie przez 

uczniów tajników funkcjono-
wania lokalnego samorządu 
oraz poszerzenie zakresu 
wiedzy na temat zasad funk-
cjonowania samorządu teryto-

rialnego na przykładzie Gmi-
ny Braniewo.

Aby uczniowie miło wspomi-
nali tę nietypową lekcję, otrzy-
mali od wójta pamiątkowe ga-
dżety z logiem Gminy Braniewo.

— Cieszymy się, że mogli-
śmy was gościć i zapraszamy 
częściej do urzędu, nie tylko 
na lekcję wiedzy o społeczeń-
stwie — mówi Jakub Bornus.

Inf. prasowa UG Braniewo

Wspólna fotografia pań – w dniu ich wyjątkowego święta
A na zakończenie spotkania w urzędzie gminy zrobiono sobie pamiątkową fotografię
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Z okazji Dnia Kobiet 
w sołectwach gminy 
Lelkowo odbyły się 
uroczyste spotkania, 
które zgromadziły lokalną 
społeczność, dostarczając 
niezapomnianych przeżyć 
wszystkim uczestnikom.

Lelkowo – święto pełne 
uśmiechu i muzyki
Dzięki staraniom organizato-

rów, w tym wójta Gminy Lelko-
wo Łukasza Skrzeszewskiego, 
mieszkańcy mieli okazję uczest-
niczyć w niezwykłym wydarze-
niu. Uroczystość obfitowała 
w występy artystyczne, konkursy 
oraz wiele atrakcji, które zapew-
niły doskonałą atmosferę. Każ-
da z pań otrzymała symboliczny 
upominek, a na ręce uczestni-
czek przekazano serdeczne 
życzenia oraz kwiaty jako wyraz 
uznania i wdzięczności.

— Dziękuję wójtowi Gminy 
Lelkowo, Łukaszowi Skrze-
szewskiemu, za zaproszenie 
i  możliwość uczestniczenia 
w  tym niezwykłym wydarze-
niu — mówi Mateusz So-
bieszczuk, radny Rady Powiatu, 
który uczestniczył w tym świę-
cie. — Cieszę się, że mogłem 
przekazać symboliczne kwiaty 
jako wyraz uznania i wdzięcz-
ności za waszą siłę, piękno 
i niezwykłą energię! 

Wyszkowo – integracja 
i dobra zabawa
Mieszkańcy Wyszkowa rów-

nież uczcili Dzień Kobiet w wy-
jątkowy sposób. Dzięki zaanga-
żowaniu Ireny Werbowej, wójta 

Łukasza Skrzeszewskiego oraz 
Małgorzacie kołodziej z Gmin-
nego Centrum Kultury, a także 
dzięki paniom z rady sołeckiej: 
Marzenie Krypskiej-Pelc, Ewe-
linie Jastrzębskiej, Krystynie 

Guła i Aleksandrze Pelc oraz 
sołtys Małgorzacie Stempow-
skiej, wydarzenie przebiegało 
w ciepłej i radosnej atmosferze. 
Na gości czekały liczne atrakcje 
– konkursy, zabawy oraz loteria 
fantowa. Panie, które wzięły 
udział w obchodach, otrzymały 
upominki, a wójt gminy osobi-
ście wręczył kwiaty i skierował 
ciepłe słowa uznania do wszyst-
kich kobiet.

Jarzeń i Jarzeński Młyn – 
świetna inicjatywa
Wspaniałą inicjatywą na rzecz 

integracji mieszkańców wykaza-
li się także mieszkańcy Jarzenia 
i Jarzeńskiego Młyna. Dzięki za-
angażowaniu Jarosława Kozieja 
udało się zorganizować spotka-
nie, które nie tylko umocniło 
lokalne więzi, ale także dostar-
czyło wszystkim uczestnikom 
wielu niezapomnianych chwil.

— Dzięki mobilizacji i sta-
raniom mieszkańców sołec-
twa udało się stworzyć wy-
darzenie, które pod każdym 
względem było świetnie zor-
ganizowane — mówi Łukasz 
Skrzeszewski, wójt Gminy 
Lelkowo. — To była dosko-
nała okazja do wspólnego 
spędzenia czasu w  wyjątko-
wej atmosferze.

Inf. prasowa UG w Lelkowie

Mieszkańcy gminy Lelkowo świętowali Dzień Kobiet. 
Radość, integracja i niezapomniane chwile

Stara Szkoła triumfuje w Turnieju 
o Puchar Wójta Gminy Lelkowo

Wsparcie sportowych inicjatyw 
w gminie Lelkowo

W hali sportowej Szkoły 
Podstawowej im. Orła 
Białego w Lelkowie odbył 
się Turniej Piłki Nożnej 
o Puchar Wójta Gminy 
Lelkowo. Po zaciętej 
rywalizacji trofeum trafiło 
do drużyny Stara Szkoła.

W sobotę (22 marca) hala 
sportowa Szkoły Pod-
stawowej im. Orła Bia-

łego w Lelkowie stała się areną 
zaciętych piłkarskich zmagań. 
Odbył się tu Turniej Piłki 
Nożnej o Puchar Wójta Gminy 
Lelkowo Łukasza Skrzeszew-
skiego, zorganizowany przez 
Ludowy Klub Sportowy Gra-
nica Zagaje.

Po pełnym emocji turnieju 
najlepsza okazała się drużyna 
Stara Szkoła, która w składzie: 
kapitan – Mateusz Bułat, Paweł 
Bułat, Tomasz Bejda, Darek 
Piskorz, Michał Krupa i Da-
riusz Pusz, sięgnęła po naj-
ważniejsze trofeum.

Podium uzupełniły eki-
py Wyszkowiaków (II miej-
sce) i Fantazji (III miejsce), 

a czwarte miejsce zajęły Głę-
bockie Wilki.

Nagrody indywidualne trafiły 
do: najlepszego zawodnika – 
Tomasza Bejdy (Stara Szkoła), 
najlepszego bramkarza – Mi-
chała Krupy (Stara Szkoła), 
najlepszego strzelca – Michała 
Hałuszczaka (Wyszkowiaki).

Zawodnicy otrzymali pucha-
ry i nagrody z rąk wójta Gminy 

Lelkowo, który pogratulował 
wszystkim uczestnikom.

Turniej był częścią obchodów 
50-lecia istnienia Ludowego 
Klubu Sportowego Granica 
Zagaje. Organizatorzy zapo-
wiedzieli kolejne wydarzenia 
sportowe, które z  pewnością 
przyciągną fanów piłki nożnej 
z całej gminy.

Inf. prasowa UG w Lelkowie

Gmina Lelkowo przekazała 
40 tys. zł na rozwój 
sportu i zajęcia dla dzieci, 
młodzieży i dorosłych 
w 2025 roku.

W  wyniku rozstrzygnięcia 
konkursu ofert na realizację 
zadania publicznego na rok 
2025, wójt Gminy Lelkowo 
Łukasz Skrzeszewski podpi-
sał umowę z Jerzym Bukackim, 
prezesem Ludowego Klubu 
Sportowego Granica Zagaje.

Dotacja w wysokości 40 tys. 
złotych trafi do klubu na roz-
wój, doposażenie oraz orga-
nizację działań sportowych 
wśród mieszkańców gminy. 
Dzięki tym środkom w  2025 
roku, od marca do listopada, 
odbędzie się szereg zajęć spor-
towych skierowanych do dzieci, 
młodzieży i dorosłych.

— To kolejny rok, kiedy 
wspieramy aktywność fizycz-
ną naszych mieszkańców — 
mówi Łukasz Skrzeszewski. 
— Inwestujemy w  zdrowie 
i  integrację lokalnej społecz-
ności. Trzymamy kciuki za 
wszystkich sportowców, tych 

najmłodszych i tych starszych, 
wierząc, że to będzie rok pełen 

ruchu, radości i sukcesów!
Inf. prasowa UG w Lelkowie

Umowę o dofinansowaniu działań LKS Granica Zagaje 
podpisali prezes „Granicy – Jerzy Bukacki i wójt Gminy Lelkowo – 

Łukasz Skrzeszewski

W Turnieju Piłki Nożnej o Puchar Wójta Gminy Lelkowo 
wystartowali zawodnicy z czterech drużyn
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Panie z Wyszkowa bawiły się wyjątkowo świetnie – zwłaszcza w trakcie konkursów!

W Lelkowie gościł radny Mateusz Sobieszczuk, 
który wręczył paniom kwiaty

Także panie z Jarzenia i Jarzeńskiego Młynu zostały 
obdarowane kwiatami
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Z okazji tysiąclecia koronacji w Gnieźnie dwóch pierwszych 
królów Polski Gmina Wilczęta organizuje konkurs plastyczny, 
skierowany do dzieci, młodzieży i dorosłych z terenu gminy. 

Uczestnicy mają za zadanie przygotować prace plastyczne inspi-
rowane wydarzeniami związanymi z koronacją sprzed tysiąca lat.

Zgłoszenia konkursowe można składać osobiście w Urzędzie Gminy 
Wilczęta lub przesłać na adres e-mail urzędu do 4 kwietnia 2025 r. 
Gotowe prace należy dostarczyć do Świetlicy Wiejskiej w Wilczętach 
w dniach 7 kwietnia i 11 kwietnia 2025 r. 

Dla laureatów przewidziano atrakcyjne nagrody. Ogłoszenie wyników 
nastąpi 15 kwietnia 2025 roku po przedstawieniu szkolnym zorgani-
zowanym przez Szkołę Podstawową w Wilczętach.

Szczegółowe informacje oraz regulamin konkursu dostępne są na 
stronie internetowej Gminy Wilczęta.

Inf. prasowa Urzędu Gminy 
w Wilczętach

Celem inicjatywy jest wzmoc-
nienie tożsamości lokal-
nej wsi Dębiny poprzez 

pielęgnowanie jej dziedzictwa 
kulturowego oraz integrację 
społeczności. Projekt obejmuje 
rewitalizację przestrzeni pu-
blicznej, między innymi mon-
taż tablicy historycznej, budowę 
drewnianego parkietu, zakup 
stołu z  ławami oraz stworze-

Tysiąc lat 
królewskiej tradycjiNowe inwestycje w Gminie Wilczęta. 

Przebudowa dróg i renowacja zbiornika
Wójt Gminy wilczęta podpisał umowę na realizację inwestycji w Jankówku, Gładyszach i Karwinach.

Modernizacja 
oświetlenia ulicznego

Gmina wilczęta modernizuje oświetlenie uliczne 
– nowoczesne i energooszczędne 

rozwiązania w regionie.

Nowa przestrzeń rekreacyjna 
w Dębinach. Gmina stawia na rozwój 

lokalnych społeczności

Podpisanie umowy z wykonawcą inwestycji
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Gmina Wilczęta realizuje 
ważny projekt inwesty-
cyjny, który poprawi ja-

kość życia mieszkańców oraz 
przyczyni się do oszczędności 
energii elektrycznej. W  ra-
mach zadania „Modernizacja 
nieenergooszczędnych opraw 
oświetleniowych na terenie 
Gminy Wilczęta” wymienio-
ne zostaną 373 przestarzałe 
oprawy sodowe na nowoczesne 
oświetlenie LED.

Projekt jest współfinansowany 
w ramach Rządowego Funduszu 
Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych (edycja 9) – Roz-
świetlamy Polskę. Wysokość dofi-
nansowania to 218 583,79 zł. Jego 
celem jest nie tylko poprawa bez-
pieczeństwa na drogach i ulicach, 
ale także zmniejszenie zużycia 
energii elektrycznej i obniżenie 
kosztów eksploatacyjnych.

Realizacją inwestycji zajmie 
się firma Energa Oświetlenie 
Sp. z o.o. z Sopotu, która wyko-
na prace za kwotę 273 229,74 zł 
brutto. Nowe lampy LED będą 
wyposażone w funkcję zdalnego 
sterowania, umożliwiającą opty-
malne zarządzanie oświetleniem 
oraz redukcję mocy w  godzi-
nach nocnych.

6 marca 2025 r. wójt Gminy 
Wilczęta Marcin Krzyża-
nowski podpisał umowę 
z wykonawcą – konsorcjum 

Jurkop Sp. z o.o. oraz FHU El-
mer – na realizację kluczowej 
inwestycji obejmującej przebu-
dowę dróg gminnych w Janków-
ku i Gładyszach oraz renowację 
zbiornika małej retencji w Kar-
winach.

Prace potrwają do 30 wrze-
śnia 2025 roku. Wartość umo-
wy wynosi 2 076 294,38 zł.

Zakres robót obejmuje:
• Jankówko – utwardzenie czę-

ści drogi publicznej nr 112010N, 
wykonanie nowej nawierzchni, 
przebudowę zjazdów oraz reno-
wację rowów i przepustów.

• Gładysze – przebudowę 
drogi gminnej wewnętrznej, 
w tym wykonanie nawierzchni 
z płyt betonowych i masy mi-
neralno-bitumicznej, a także 
remont zjazdów i rowów.

• Karwiny – kompleksową 
renowację zbiornika retencyj-
nego, obejmującą budowę wiaty 
rekreacyjnej, pomostów, kładki 

Zakres prac obejmuje:
• demontaż starych opraw sodo-
wych i ich utylizację,
• montaż 373 nowoczesnych 
opraw LED,
• dostosowanie systemu ste-
rowania oświetleniem do no-
wych standardów,
• zapewnienie energooszczęd-
nych rozwiązań zgodnych z certy-
fikatami ENEC, ENEC+ i ZD4i.

Prace potrwają do 30 wrze-
śnia 2025 roku. Modernizacja 
oświetlenia ulicznego w Gminie 
Wilczęta to kolejny krok w stronę 
nowoczesnej, ekologicznej i bez-
piecznej infrastruktury.

Inf. prasowa Urzędu Gminy 
w Wilczętach

nie tradycyjnej wędzarni z pie-
cem kamiennym.

Całkowita wartość inwesty-
cji wynosi 25 600 zł, z  czego  
12 800 zł stanowi wnioskowana 
kwota dofinansowania. Pozosta-
łą część pokryje Gmina Wilczęta 
jako wkład własny.

Projekt odpowiada na potrze-
by mieszkańców, ujęte w „Pla-
nie Odnowy Wsi Dębiny na lata 
2025–2030”, realizowanym w ra-
mach Programu Odnowy Wsi 
Województwa Warmińsko-Ma-
zurskiego „Wieś Warmii, Mazur 
i Powiśla – miejscem, w którym 
warto żyć…”. Inicjatywa dosko-
nale wpisuje się w strategię roz-
woju gminy, koncentrującą się na 
ochronie dziedzictwa, rewitaliza-
cji przestrzeni publicznych oraz 
wzmacnianiu więzi lokalnych.

Obecnie Gmina Wilczęta ocze-
kuje na decyzję Urzędu Marszał-
kowskiego dotyczącą przyznania 
dofinansowania. Projekt ten po-
kazuje, jak ważne jest zaangażo-
wanie społeczności w pielęgno-
wanie historii oraz tworzenie 
przestrzeni, która będzie słu-
żyć zarówno mieszkańcom, jak 
i przyszłym pokoleniom.

Inf. prasowa Urzędu Gminy 
w Wilczętach

pieszej, wybagrowanie dna sta-
wu, faszynowanie brzegów oraz 
montaż lamp solarnych.

Projekt jest współfinanso-
wany w  ramach Rządowego 

Funduszu Polski Ład: Program 
Inwestycji Strategicznych (edy-
cja 6) – PGR. Dofinansowanie 
wyniosło 1 960 000,00 zł.

Podpisanie umowy oznacza 
rozpoczęcie ważnych prac 

infrastrukturalnych, które 
poprawią bezpieczeństwo 
i komfort mieszkańców gmi-
ny Wilczęta.

Inf. prasowa Urzędu Gminy 
w Wilczętach

Gmina wilczęta aktywnie 
działa na rzecz poprawy 
jakości życia mieszkańców 
oraz ochrony lokalnego 
dziedzictwa kulturowego. 
w ramach konkursu 
„aktywna wieś warmii, 
Mazur i Powiśla”, 
organizowanego przez 
Urząd Marszałkowski 
województwa warmińsko-
-Mazurskiego, złożyła 
wniosek o dofinansowanie 
projektu „Odrodzenie 
Dębin - Ocalić od 
zapomnienia poprzez 
utworzenie placu 
rekreacyjnego”.

Gmina wilczęta ogłasza konkurs plastyczny 
„1000 lat Koronacji – artystyczna Podróż w Przeszłość”.



10 Nowiny Północne
nr 3/2025 (63) nowinypolnocne.plKĘTRZYN

Muzeum im. Wojciecha 
Kętrzyńskiego otrzymało 
dofinansowanie ze 
środków Ministra 
Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego w ramach 
programu Wspieranie 
działań muzealnych - 
wystawy i katalogi 2025 
na realizację projektu 
„Organizacja wystawy 
czasowej Sztuka witrażowa 
w Prusach - działalność 

pracowni witreatorskich 
w Prusach Wschodnich 
przed II wojną światową”. 

Projekt zakłada prezentację 
działalności dziewiętna-
sto- i dwudziestowiecznych 

niemieckich pracowni witra-
żowych oraz zachowanych do 
czasów współczesnych reali-
zacji tych pracowni z  terenu 
dawnych Prus Wschodnich. 
Zaprezentowane zostaną wi-
traże zarówno te, które wyko-
nane zostały do wnętrz kościel-

nych jak i zaprojektowane do 
wystroju budowli świeckich. 

– Przedstawimy również 
działalność powojennych 
konserwatorów ratujących 
zabytki sztuki witrażowniczej 
oraz problematykę historycz-
no-artystyczną, ikonograficz-
ną i  konserwatorską witrażu 
– zdradza dyrektor Marta Woj-
ciechowska. 

Główną część ekspozycji 
tworzyć będą oryginalne witra-
że z XIX i XX wieku zachowane 
przede wszystkim w zbiorach 
muzealnych. Uzupełnieniem 

będą oryginalne projekty wi-
traży oraz kopie istniejących 
witraży z  kościołów z  terenu 
Warmii i  Mazur pokazane 
w  formie wielkoformatowych 
wydruków w  skali zbliżonej 
do oryginału. 

Wystawie towarzyszyć będzie 
folder oraz działania edukacyj-
ne, w tym cykl wykładów w ra-
mach muzealnej Akademii.

Kwota dofinansowania ze 
środków pozostających w dys-
pozycji Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego – 
60 000 złotych.

Sztuka witrażowa w Prusach – nowa wystawa w Muzeum im. Wojciecha Kętrzyńskiego

Jaśniejsze ulice Kętrzyna – rusza budowa nowego oświetlenia Wiosna w mundurach 
– Kętrzyn powitał nową porę 

roku piknikiem służb

Dokumentowanie witraży w kościele św. Stanisława Kostki 
w Karolewie.

Zgodnie z  wcześniejszymi 
zapowiedziami Miasto Kę-
trzyn rozpoczyna realizację 

kolejnej inwestycji w zakresie 
budowy oświetlenia ulicznego. 
Burmistrz Karol Lizurej pod-
pisał umowy z Piotrem Biesz-
czadem, wspólnikiem w spółce 
AMP CT z Elbląga, na reali-
zację dwóch zadań o  łącznej 
wartości 452 tys. zł.

W  ramach przedsięwzięcia 
powstanie oświetlenie ulic: 
Wrzosowej, Lawendowej, 
Chabrowej, Stefana Batorego 
i Rynkowej wraz z sięgaczem. 
Przedsięwzięcia zostaną zreali-
zowane w formule „zaprojektuj 
i wybuduj” w ciągu 8 miesięcy. 

Podejmowane są systema-
tyczne działania na rzecz po-
prawy infrastruktury oświe-
tleniowej w  Kętrzynie, aby 
zapewnić mieszkańcom lepszą 
widoczność i większe poczucie 

bezpieczeństwa. Na początku 
roku miasto oddało do użytku 
nowe oświetlenie w parku przy 
ulicy Diehla oraz na głównym 

odcinku ulicy Stefana Batore-
go. Obecnie trwają prace nad 
oświetleniem terenu przy ulicy 
Ogrodowej, a w tegorocznym 

budżecie zaplanowano również 
realizację oświetlenia w rejonie 
przychodni lekarskiej przy uli-
cy Krótkiej.
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Nadeszła upragniona 
wiosna. W Kętrzynie 
pierwszy dzień tej 
długo wyczekiwanej 
pory roku powitaliśmy 
podczas pikniku sużb 
mundurowych. Pełne 
atrakcji wydarzenie, 
dostarczyło uczestnikom 
nie tylko świetnej zabawy, 
ale także pozwoliło zdobyć 
cenną wiedzę na temat 
bezpieczeństwa. 

Plac w pobliżu „Kętrzynian-
ki” wypełnił się przedszko-
lakami i  uczniami szkół, 

którzy z zaciekawieniem oglą-
dali sprzęt i  pojazdy służb 
mundurowych – policyjne ra-

diowozy, wozy strażackie oraz 
specjalistyczne wyposażenie 
funkcjonariuszy straży gra-
nicznej i  służby więziennej. 
Dla najmłodszych przygoto-
wano strażacki tor przeszkód, 
który pozwolił im sprawdzić 
swoją sprawność fizyczną 
i poczuć się jak prawdziwi ra-
townicy. Szczególnym zainte-
resowaniem cieszyły się poka-
zy pierwszej pomocy, podczas 
których uczestnicy uczyli się, 
jak prawidłowo reagować w sy-
tuacjach zagrożenia życia.

Organizatorami wydarze-
nia byli: Miasto Kętrzyn, Ko-
menda Powiatowa PSP w Kę-
trzynie, Komenda Powiatowa 
Policji w Kętrzynie, Warmiń-
sko-Mazurski Oddział Straży 
Granicznej oraz Zakład Karny 
w Dublinach.
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Zanim będzie za późno – jak mądrze wspierać dzieci 
i nastolatków w świecie pełnym pokus i zagrożeń?

Czy profilaktyka uzależnień 
w szkołach i samorządach 
przynosi realne efekty? 
Jakie zagrożenia dla 
młodzieży płyną z mediów 
społecznościowych? 
O rosnącej skali 
problemu, emocjonalnym 
kryzysie młodych ludzi 
i skutecznych działaniach 
profilaktycznych 
rozmawiamy 
z braniewianinem – 
Leszkiem Dowgiałłą, 
dyrektorem ds. profilaktyki 
Centrum Edukacji 
i Rozwoju Progresownia.

Zacznijmy wprost: czy 
profilaktyka na poziomie 
szkół, gmin ma sens? Czy jest 
realizowana?
— I tak, i nie. Czy ma sens? 

Tak. Czy działa? Nie zawsze. 
Samorządy i  szkoły działają 
według ściśle określonych za-
sad. Niestety, bardzo często 
działania podejmowane nie są 
przemyślane lub są omawiane 
przez osoby, które nie do końca 
wiedzą, jak to powinno wyglą-
dać.

Więc czym jest profilaktyka?
— To, najprościej mówiąc, 

działania mające przeciwdzia-
łać czemuś. Weźmy na przykład 
uzależnienia, czyli stan, w któ-
rym dana osoba traci kontrolę 
nad używaniem określonej 
substancji lub wykonywaniem 
określonej czynności mimo, że 
ma to negatywne konsekwen-
cje dla jej zdrowia, życia ro-
dzinnego czy pracy. Może ono 
dotyczyć substancji, takich jak 
alkohol, nikotyna, narkotyki, 
ale także zachowań – hazardu, 
internetu czy zakupów. Uzależ-
nienie nie rozwija się z dnia na 
dzień – to stopniowy proces, 
w którym pojawia się potrze-
ba coraz częstszego sięgania 
po daną substancję lub wyko-
nywania danej czynności, aby 
osiągnąć pożądany stan emo-
cjonalny czy psychiczny. Ważna 
jest jedna kwestia: szybkość re-
akcji. Pytanie, jakie mi się na-
suwa brzmi: czy jeśli dzieciaki 
dostają tablet, telefon w wieku 
roku, dwóch, trzech to jest tam 
jeszcze miejsce na profilakty-
kę? Mózg może się już od tego 
rozwijać w  zły sposób, może 
np. źle działać sieć spoczynku. 
Najnowszy raport o dzieciach 
przy ekranach nie pozostawia 
złudzeń w tym temacie. I teraz 
taki młody człowiek pójdzie do 
szkoły już ze złymi nawykami. 
Czy wówczas jest jeszcze miej-
sce na profilaktykę czy już na 
inne oddziaływania? Bardzo 
często zapominamy, że profi-

laktyki nie zastosujemy, jeśli 
problem już istnieje.

Wspomniałeś o raporcie. 
Możesz powiedzieć o tym coś 
więcej?
— Raport opisuje to, co mło-

de osoby robią w  sieci. Nie 
zapominajmy, że portale spo-
łecznościowe nie są dla wszyst-
kich, a blisko połowa dzieci je 
posiada. Niepokoi fakt, że po-
nad 1/3 dzieci w wieku 7-14 lat 
korzysta ze stron pornograficz-
nych. Średni czas odwiedzin to 
prawie półtorej godziny… Mó-
wimy o dzieciach! Ważny jest 
moment, w którym korzystają 
z internetu – najwięcej między 
godzinami 14 a 23. To pokazuje 
ważną rzecz – mało czasu po-
święcamy swoim dzieciakom. 
Jakiś czas temu wyszedł film 
na jednej z  platform o  doj-
rzewaniu. Są komentarze, że 
wgniotło w fotel itd. A co my 
na dobrą sprawę wiemy o swo-
ich dzieciach? Co robią w in-
ternecie? Właśnie to jest pro-
blem… Zostawiliśmy dzieciaki 
same. Mamy wzrost (nawet 
drastyczny) treści z udziałem 
małoletnich zakrawających 
na przestępstwa. Jestem in-
terwentem kryzysowym, więc 
później jeżdżę do szkół na 
interwencje, bo coś wyciekło, 
ktoś targnął się na swoje życie 
itd. Takich przypadków jest 
wiele… Pokazuje to, że nic nie 
zastąpi rodziców.

Takich interwencji jest dużo?
— Tak. Pracujemy w  całej 

Polsce. Zdecydowanie wolę 
jeździć na profilaktykę niż in-
terwencje. Niemniej nie ode 
mnie to zależy. Najtrudniejsze 
są zawsze próby i samobójstwa.

Jakie są najczęstsze ich 
przyczyny?
— To temat bardziej złożony. 

Nie ma przyczyny konkretnej. 
Zbiera się w  człowieku. To 
tak jak ze szklanką. Wlewamy 
wodę i w pewnym momencie 
(jeśli nie odpijamy, odlewamy), 
to któraś kropla przeleje. Nie 
jest winna ta jedna, konkretna 
kropla, bo gdyby padła w innym 
czasie, nic by się nie stało. My 
nie do końca wiemy, jak dzia-
łają emocje. Nie potrafimy 
o nich mówić otwarcie. Kiedy 
dzwonią ludzie do telefonów 
wsparcia, to słyszymy, jak im 
trudno coś powiedzieć. Potra-
fią na co dzień żartować, śmiać 
się, zakładać maski, bo nie dają 
sobie pozwolenia na to, że mają 
gorszy dzień. Boimy się, że ktoś 
nas wyśmieje, zacznie hejtować 
itd. Przy okazji chciałbym roz-
wiać pewne mity. Nie mamy 
epidemii samobójstw. Mamy 
spadek i to mnie cieszy. Jestem 
członkiem Polskiego Towarzy-
stwa Suicydologicznego, które 
bada ten temat i daje rekomen-

dacje. To, co dzieje się w prze-
strzeni naukowej, pokazuje, że 
wiemy, co robić, żeby minimali-
zować te kwestie. Ważne, żeby 
reagować. Są telefony 116111 
czy nawet 112. Można tam 
dzwonić z różnymi tematami. 
Grunt to nie pocieszać. Lepiej 
powiedzieć JESTEM Z TOBĄ 
niż WEŹ SIĘ W GARŚĆ. Nie-
ważne, czy jadę na interwencję 
do przedszkola (nasz zespół był 
już dwukrotnie u  tak małych 
dzieci) czy do liceum – za-
wsze widzę samotność. Niby 
jest dużo ludzi, ale człowieka 
coraz mniej.

Samorządy powinny zinten-
syfikować takie działania. Dy-
żury czy konsultacje są bardzo 
potrzebne. A tu mamy pewien 
paradoks: w  okresie wakacji, 
kiedy jest najwięcej zagrożeń, 
jest najmniejsze wsparcie.

A jak ma się rzecz z innymi 
zagrożeniami? Alkohol, 
nikotyna... Co sprawia, że 
niektórzy ludzie są bardziej 
podatni na uzależnienia niż 
inni?
— To bardzo złożona kwestia. 

Na podatność wpływa wiele 
czynników, takich jak genetyka, 
środowisko, wychowanie, stres, 
a także osobowość danej osoby. 
Istnieją badania wskazujące na 
to, że skłonność do uzależnień 
może mieć podłoże biolo-
giczne – osoby z określonymi 
cechami neurochemicznymi 
mogą być bardziej narażone 
na nałogi. Poza tym istotne są 
także aspekty społeczne. Osoby 
wychowujące się w rodzinach, 
gdzie nadużywa się alkoholu 
czy narkotyków, mogą być bar-
dziej skłonne do powielania 
tych wzorców. Podobnie osoby 
mające trudności w radzeniu 
sobie ze stresem, przeżywające 
silne lęki, depresję czy poczu-
cie samotności – często sięgają 
po używki jako formę ucieczki 
od rzeczywistości. Istotną rolę 
odgrywa również łatwość do-
stępu do substancji uzależnia-
jących oraz presja rówieśnicza. 
Zobaczmy też, co widzą. Pije-
my alkohol (będący trucizną) 
i  krzyczymy: „Na zdrowie!”. 
Mamy wszechobecne sklepy 
z alkoholem i papierosami. Od 
najmłodszych lat dzieciaki na-
rażone są na obecność alkoho-
lu. Uczą się zachowań i potem, 
mając lat 12-15 na spotkaniu, 
imprezie, zaczynają sami pić. 
Kolorowe, ładnie pachnące 
papierosy dostępne wszędzie 
również zachęcają.

Jakie są pierwsze objawy 
uzależnienia, na które warto 
zwrócić uwagę?
— W początkowej fazie uza-

leżnienia ludzie często bagate-
lizują problem, tłumacząc swo-
je zachowanie stresem, chęcią 
relaksu czy koniecznością „roz-

luźnienia się”. Objawy mogą 
obejmować zwiększoną często-
tliwość sięgania po substancję, 
zaniedbywanie obowiązków, 
zmiany w zachowaniu, izolację 
społeczną, wahania nastroju, 
trudności w koncentracji, kło-
poty finansowe czy ukrywanie 
swojego nałogu przed bliskimi. 
Z  czasem organizm zaczyna 
wykazywać objawy fizyczne – 
w przypadku uzależnienia od 
alkoholu mogą to być drżenie 
rąk, bezsenność, bóle głowy, 
natomiast przy uzależnieniu 
od narkotyków – zmiany w wy-
glądzie, wychudzenie, nadpo-
budliwość lub apatia. Może być 
też tak, że pierwszy raz będzie 
ostatnim i człowiek nie prze-
żyje.

Jak można zapobiegać uza-
leżnieniom?
— Kluczową kwestią jest pro-

filaktyka. Najważniejsze jest 
edukowanie społeczeństwa, 
szczególnie młodzieży, o skut-
kach uzależnień. Młodzi ludzie 
powinni mieć świadomość, jak 
szybko można stracić kontrolę 
nad własnym życiem i jakie są 
konsekwencje nałogu – zarów-
no zdrowotne, jak i społeczne 
czy prawne. Istotne są również 
silne więzi rodzinne, wsparcie 
bliskich i umiejętność radze-
nia sobie ze stresem. Warto 
promować zdrowy styl życia, 
aktywność fizyczną, rozwijanie 
pasji i alternatywne formy spę-
dzania wolnego czasu. W szko-
łach powinny być realizowane 
programy profilaktyczne, któ-
re uczą młodych ludzi, jak 
podejmować świadome decy-
zje. Bardzo ważna jest także 
rola nauczycieli i  pedagogów 
szkolnych – ich czujność może 
pomóc w wykryciu pierwszych 

oznak problemu i udzieleniu 
wsparcia na wczesnym etapie. 
Pomoc powinna bardziej do-
stępna. Samorządy mają na to 
środki z GKRPA i innych dzia-
łań. Najwyższa Izba Kontroli 
wskazała niegdyś, że ponad 
60% samorządów robi to źle.

Wróćmy do internetu. Jak 
media społecznościowe 
wpływają na młodzież i jakie 
zagrożenia się z nimi wiążą?
— Media społecznościowe 

stały się integralną częścią 
życia młodzieży, ale ich nie-
kontrolowane użytkowanie 
może prowadzić do poważnych 
problemów. Wpływają one na 
samoocenę, relacje społecz-
ne oraz zdrowie psychiczne. 
Algorytmy serwisów społecz-
nościowych często promują 
treści wzmacniające negatywne 
emocje, co może prowadzić do 
obniżenia nastroju i zwiększo-
nego ryzyka depresji. Dzieci 
i nastolatkowie często doświad-
czają cyberprzemocy, a presja 
na publikowanie idealnych 
zdjęć i treści prowadzi do za-
niżonego poczucia własnej 
wartości. Ponadto media spo-
łecznościowe mogą uzależniać, 
gdyż nieustanne przeglądanie 
treści, polubienia i  powiado-
mienia stymulują układ na-
grody w mózgu, co sprawia, że 
młodzi ludzie spędzają w nich 
coraz więcej czasu kosztem in-
nych aktywności.

Jak rodzice i nauczyciele 
mogą pomóc młodym lu-
dziom w zdrowym korzysta-
niu z mediów społecznościo-
wych?
— Kluczowe jest uświada-

mianie dzieci i młodzieży, jak 
działają media społecznościo-

we i  jakie mechanizmy nimi 
rządzą. Warto rozmawiać o hi-
gienie cyfrowej, czyli zasadach 
zdrowego korzystania z tech-
nologii. Rodzice powinni być 
obecni w  cyfrowym świecie 
swoich dzieci – interesować 
się, jakie treści oglądają, a tak-
że wspierać ich w rozwijaniu 
zainteresowań poza ekranem. 
Szkoły mogą wprowadzać zaję-
cia o świadomym korzystaniu 
z internetu, a nauczyciele mogą 
pełnić rolę przewodników, 
którzy pomagają uczniom od-
różniać wartościowe treści od 
szkodliwych. Istnieją też apli-
kacje pomagające w  kontroli 
czasu spędzanego w sieci, które 
mogą być przydatnym narzę-
dziem w nauce samokontroli.

Czy można korzystać z wa-
szych porad?
— Tak. Nawet byliśmy w wie-

lu szkołach w okolicy. Pomaga-
my bezpłatnie gminom pla-
nować działania. Napisaliśmy 
Projekt FENIKS, żeby w tym 
roku nauczycielom, a w przy-
szłym – rodzicom lepiej wspie-
rać młodych. Połączyliśmy siły 
z Fundacją Korczaka, w której 
mam przyjemność być człon-
kiem zarządu i otwieramy świe-
tliki – miejsca, gdzie młode 
osoby mogą przyjść i być. Po-
magamy im, trenujemy umie-
jętności społeczne. Dajemy im 
kompetencje, jak odnaleźć się 
w  trudnych chwilach. Nieba-
wem otworzymy duże centrum 
wsparcia w Trójmieście i w in-
nych miejscach, gdzie ktoś nas 
zaprosi. Szkolimy nauczycieli, 
rodziców, prowadzimy zajęcia 
z  młodymi. Staramy się być 
wsparciem. Pełnimy wakacyj-
ne dyżury.

Rozmawiał Wojciech Andrearczyk
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Dlaczego boimy się drzew? 
Architekt krajobrazu o ludziach i zieleni

nowinypolnocne.pl

Jak to dobrze, że już 
marzec. Ta myśl 
przeszła mi przez głowę 
na samym początku 
miesiąca. Pod koniec 
lutego z trwogą 
patrzyłam na znikające 
w okolicy drzewa. 
Tu i ówdzie coś wycięli, 
tam mocniej przycięli, 
a było też miejsce, 
gdzie zniknął cały 
piękny, stary sad... 
Została pustka, która 
pewnie zostanie teraz 
elegancko otoczona 
„tujkami”. 
Na szczęście  
na jednym  
z najpiękniejszych 
drzew w Braniewie  
widnieje tabliczka  
„pomnik przyrody” 
– ufam, że ochroni 
ona go przed toporem.

Drzewo to... 
negatywne 
emocje?

Za kilka miesięcy przyjdzie 
lato, zrobi się gorąco, a ludzie 
znowu będą szukać trochę 
cienia. A miejsc z przyjemnym 
chłodem będzie coraz mniej.  

Drzewa to takie dziwne ro-
śliny. Chyba nic nie wywołuje 
takich emocji jak one. Najczę-
ściej – niestety – są to u wielu 
negatywne emocje. A  to na 
zebraniu wspólnoty mieszka-
niowej usłyszę, że trzeba przy-
ciąć drzewa. Dlaczego pytam? 
No bo są za duże. No a jakie 
mają być? To w końcu drzewa. 
Ich naturą jest rosnąć do góry. 
Nie zagrażają budynkom, nie 
zagrażają ludziom, to dlaczego 
nie mogą rosnąć?

Ogólnie to najlepiej nie sa-
dzić nowych drzew. Pamiętam 
jak dostaliśmy zlecenie posa-
dzenia kilku drzew na kolonii 
wojskowej w Braniewie. Zanim 
mogliśmy wykonać zlecenie, 
trzeba było przeczekać napad 
agresji niektórych mieszkań-
ców. Przecież drzewo to twój 
wróg! Zniszcz go zanim ono 
zniszczy Ciebie! Zastanawia 
mnie brak świadomości ludzi, 
że jeżeli teraz nie posadzimy 
nowych drzew, za wiele lat 
wysoka zieleń zniknie z  na-
szego krajobrazu.

Drzewo to życie
Coś się jednak zmienia. 

Małymi krokami przychodzą 
zmiany. Przynajmniej w ogro-

dach prywatnych. W  czasie 
prac projektowych nad indywi-
dualnymi ogrodami nie boję się 
zadać pytania o „duże drzewo”. 
To jeden z elementów tworzą-
cych ogród.

W  ostatnich latach prawie 
zawsze dostaję pozytywną od-
powiedź na takie pytanie. I tak 
mogę zaprojektować w  ich 
ogrodach piękne wiśnie Kan-
zan, jabłonie ozdobne, swojskie 
jarzębiny czy pięknie przebar-
wiające się klony. Drzewo to 
element, który przy najmniej-
szym nakładzie pracy i finansów 
najbardziej zmienia przestrzeń 
i wprowadza najwięcej zieleni. 
Drzewo to życie. Drzewo daje 
cień, daje tlen, ochrania przed 
hałasem, osłania przed wiatrem. 
Nie wiesz w co zainwestować? 
Zainwestuj w drzewo!

PosaDź Drzewo 
– teraz!

Wczesna wiosna to czas kiedy 
możemy posadzić drzewa z tak 
zwanym gołym korzeniem lub 
bryłą. Takie drzewa są czę-

sto tańsze niż z doniczki a te 
z gołym korzeniem są lżejsze 
i  łatwiejsze w  transporcie. 
W  miesiącach późnowiosen-
nych i letnich możemy sadzić 
drzewa produkowane w pojem-
nikach. Wybór jest ogromny! 
Jeżeli nie mamy miejsca na 
rozłożystą koronę – wybierz-
my formy kolumnowe: np. grab 
‚Fastigita’ lub dąb ‚Green Pil-
lar’. W malutkim ogrodzie mo-
żemy posadzić formy płaczące: 
np. brzozę ‚Youngii’ lub wiąz 
‚Camperownii’.

Po posadzeniu pamiętajmy 
o  ustabilizowaniu młodego 
drzewka palikiem lub najle-
piej konstrukcją z trzech pa-
lików. Młode drzewo wymaga 
też podlewania, tak żeby mogło 
się spokojnie ukorzenić.

Dbajmy o nasze młode drzew-
ko, a z roku na rok będzie coraz 
większe. A kiedyś może urośnie 
tak duże, jak okazy, które mo-
żemy podziwiać w  Braniewie 
w  parku na stadninie lub na 
terenie byłego zoo. Czy wiecie, 
że rośnie tam przepiękny wielki 
miłorząb? A tuż przy ogrodze-
niu stare tulipanowce, które 
kwitną na przełomie czerwca 
i lipca. Spacerując w tym okre-
sie ulicą Botaniczną podnieście 
głowę do góry – może uda się 
wam zobaczyć niezwykle żółte 
kwiaty tulipanowca!

Anna Andrearczyk, 
architekt krajobrazu, 

właścicielka firmy Ogrodnia
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Drzewo daje cień, daje tlen, ochrania 
przed hałasem, osłania przed wiatrem

Drzewo to kolory – nie tylko wiosną

 Drzewo to nasz przyjaciel 
– choć tak często niedoceniany

 zadbajmy o drzewo po jego posadzeniu  
– ustabilizujmy je najlepiej konstrukcją z trzech  
palików i nie zapominajmy o podlewaniu


